
 

   
  

 

 

Memo 
 

Aan : Gemeenteraad 

Van : College 

Datum : 17-03-2020 

Betreft : Scenario’s routekaart ‘Grondstoffenplan 2021-2025’ 
 

 
In 2019 is Westerveld gestart met een volgende stap, het reduceren van het huishoudelijk restafval 
met een nieuw afvalinzamelsysteem. Het restafval wordt nog één keer per acht weken opgehaald en 
als overloopsysteem zijn er zestien ondergrondse containers binnen de gemeente beschikbaar voor 
inwoners die niet uitkomen met de achtwekelijkse inzameling.  
De resultaten van de jaarevaluatie geven een fantastische reductie van het restafval weer, maar de 
VANG-doelstelling van 2020 is nog niet behaald.  
Met het grondstoffenplan ‘2021-2025’ wordt de volgende stap gezet richting het behalen van de 
VANG-doelstellingen. Voor het behalen van de VANG-doelstellingen wordt geadviseerd om scenario 
twee uit te werken in het grondstoffenplan.  
 
0-scenario – geen verdere beleidswijzigingen 
Met dit scenario kiezen we ervoor dat er geen verdere ontwikkelstappen genomen worden binnen 
de restafvalinzameling. Dit betekent dat de resultaten op het gebied van hoeveelheid restafval, 
afvalscheidingspercentage en kwaliteit van de grondstoffen vergelijkbaar zullen blijven met die van 
nu. Daarmee worden de VANG-doelstellingen voor 2020 en 2025 dus niet behaald. 
Gezien de ontwikkelingen rondom de grondstoffenmarkten en de doelen van de Rijksoverheid voor 
een circulaire economie valt te verwachten dat de komende jaren de kosten voor verbranding van 
restafval verder zullen stijgen en de opbrengsten voor grondstoffen zullen dalen. Bovendien is de 
verwachting dat verwerkers steeds strengere acceptatievoorwaarden zullen gaan hanteren, zoals dat 
nu ook bij het oud papier gebeurd. Dit kan hogere verbrandingskosten met zich meebrengen.  
 

Scenario 1 – diftar invoeren in het huidige systeem 

Een alternatief is dat we ervoor kiezen om diftar in te voeren aanvullend op het huidige 
inzamelsysteem. Dit scenario verschilt qua inzameling niet met het 0-scenario. De aanpassingen 
worden gedaan in de afvalstoffenheffing en er wordt een betaling per aanbieding toegevoegd.  
 
In gemeenten met diftar wordt door de betere afvalscheiding over het algemeen minder restafval 
aangeboden (bron: Rijkswaterstaat1). Hierbij kan gedacht worden aan 30% tot 60% beter dan in niet-
diftar gemeenten (bron: Rijkswaterstaat1). De verwachting is dat de gemeente Westerveld significant 
betere resultaten zal behalen na invoering van diftar. Of dit voldoende is om de VANG-doelstellingen 
te halen is onzeker. De resultaten zijn onder andere afhankelijk van de voorbereiding en 
communicatie naar inwoners, maar ook van diverse andere factoren waar de gemeente minder grip 
op heeft. Hierbij kan gedacht worden aan de ontwikkelingen van de economie en/of de 
verwerkingsmarkt. 
Een kanttekening is dat het invoeren van diftar een relatief duur en ingewikkeld proces is. Daarnaast 
is het een uitdaging om Diftar in te voeren bij de recreatiewoningen zonder wijziging in het 
inzamelsysteem.  

                                                 
1 Afvalstoffenheffing 2018 / Rijkswaterstaat Water, Verkeer en Leefomgeving. – Utrecht : Rijkswaterstaat Water, Verkeer 
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Er moeten wijzigingen doorgevoerd worden in het gemeentelijke beleid en het financieel systeem. 
Daarnaast is het aan te raden aanvullende maatregelen te treffen om ongewenste randeffecten te 
voorkomen en verhelpen (denk aan een initiële toename van vervuiling in grondstofstromen, 
bijplaatsingen of dumping). Hiervoor moet rekening gehouden worden met voldoende tijd voor 
voorbereiding en invoering. Niet alleen voor de praktische inregeling, maar ook om inwoners goed 
voor te bereiden op de wijziging. Draagvlak is essentieel voor het behalen van de beste resultaten 
met diftar.  
Gezien de budgetcyclus kan invoering van diftar alleen op 1 januari van een jaar ingaan. Voor de 
gemeente Westerveld zou dit betekenen dat de voorbereidingen in 2021 kunnen plaatsvinden, zodat 
diftar in kan gaan per 1 januari 2022. 
 

Scenario 2 – Diftar + Omgekeerd Inzamelen fase 2 inclusief aanpak recreatieparken 

Om de VANG-doelstellingen te behalen is er naast het invoeren van diftar ook een systeemwijziging 
in de inzameling noodzakelijk. Dit scenario zou bij voorkeur gefaseerd ingevoerd moeten worden. 
In 2021 kan begonnen worden met invoering van omgekeerd inzamelen fase 2 in de kernen. Dit 
houdt in dat de restafval-container bij de woning verdwijnt. In plaats daarvan worden extra 
ondergrondse restafvalcontainers geplaatst, waar inwoners het restafval naartoe brengen. Dit 
stimuleert de afvalscheiding, doordat het gemakkelijker is grondstoffen aan te bieden (die worden 
aan huis opgehaald) dan restafval aan te bieden (dat moeten mensen zelf wegbrengen). 
Bij het plaatsen van de ondergrondse containers voor restafval kunnen net als nu milieuparkjes 
gecreëerd worden. De centrale plekken waar containers voor de verschillende stromen bij elkaar 
staan. Door containers met een vergelijkbare uitstraling te plaatsen wordt een net en overzichtelijk 
straatbeeld gecreëerd. 
Vervolgens kan in 2022 diftar ingevoerd worden. Doordat de kern dan al over is op omgekeerd 
inzamelen fase 2 zullen zij al minder restafval produceren en daardoor meer voordelen ondervinden 
van diftar. 
Tot slot kan in 2023 een wijziging voor het buitengebied doorgevoerd worden. Hierbij kan de 
optimalisatie van inzameling bij de recreatieparken gecombineerd worden met het uitrollen van 
omgekeerd inzamelen fase 2 in het buitengebied. 
Gemiddeld genomen wordt in gemeenten met omgekeerd inzamelen fase 2 14% minder restafval 
geproduceerd dan in gemeenten met omgekeerd fase 1. Indrukwekkender is de te verwachten 
stijging in scheidingspercentage. Het scheidingspercentage in gemeenten met omgekeerd inzamelen 
fase 2 ligt gemiddeld 7% hoger dan in gemeenten met omgekeerd inzamelen fase 1. Uiteraard 
hangen de daadwerkelijke resultaten sterk af van de wijze van invoering, alsmede van allerlei externe 
factoren. 
Vooralsnog is het moeilijk in te schatten welke resultaten Westerveld in het buitengebied zou 
kunnen verwachten. Wel weten we dat de recreatieparken op dit moment een groot deel van het 
restafval in de gemeente Westerveld produceren. Het is dus te verwachten dat een optimalisatie van 
de inzameling daar significante effecten op de hoeveelheid restafval en het scheidingspercentage zal 
hebben. 
De resultaten waar bij ROVA uit geput wordt t.a.v. de resultaten van omgekeerd inzamelen fase 2 
gaan allemaal over kernen, niet over buitengebieden. Theoretisch is te verwachten dat het effect in 
het buitengebied groter is dan in kernen, omdat de afstanden tot de restafvalcontainers groter zijn 
en het effect van gemak voor de grondstoffen dus ook groter. Hoe groot dit effect zal zijn is echter op 
dit moment niet in te schatten. 
Voor het invoeren van omgekeerd inzamelen fase 2 moeten zowel eenmalige als jaarlijks 
terugkerende kosten gemaakt worden. Hierbij moet gedacht worden aan enkele duizenden euro’s 
(orde grootte €3.000-5.000) per container eenmalig, plus enkele duizenden euro’s (orde grootte 
€2.000-€4.000) per container jaarlijks (onderhoud, beheer, afschrijving). Hoeveel containers er nodig 



zijn wordt vooraf geïnventariseerd, op basis van het aantal huishoudens en hun ligging, en de 
hoeveelheid restafval die geproduceerd wordt. Voor kernen wordt een maximum loopafstand tot 
een container gehanteerd. Voor het buitengebied worden containers op centrale locaties geplaatst, 
zoals bij supermarkten. 
Door de invoering van dit totaalpakket is het heel waarschijnlijk dat de gemeente de VANG-
doelstellingen van 2025 gaat halen. Sterker nog: tot nu toe zijn de enige gemeenten die de VANG-
doelstellingen halen, gemeenten waar zowel diftar als omgekeerd inzamelen zijn ingevoerd (bron: 
www.benchmarkafval.nl).  
 
 
 
 

http://www.benchmarkafval.nl/

